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L’amistat i l’estima entre en Fita i en Domènech

El primer contacte que va tenir en Fita amb en Joan Domènech va ser 
arran de la proclamació de Lloret com a Ciutat Pubilla de la Sardana. 
Un amic comú, en Joan Gómez Mercader, els va presentar i en Joan li 
encarregà el monument a la Sardana, que s’inaugurà l’any 1971, encara 
en època franquista, amb la presència del governador civil. 

A partir de llavors, va sorgir una amistat molt profunda entre en Fita 
i en Domènech; amb estima que arribà fins al final de les seves vides. 
Quan en Joan va ser nomenat delegat de Cultura de la Generalitat de 
Catalunya, es va incorporar al patronat de la Fundació Fita i això li va 
permetre seguir molt més de prop la seva obra i divulgar-la arreu a través 
de les mostres i exposicions que s’anaven muntant arreu de Catalunya. 

En Joan venia sovint per casa i hem compartit alguns moment molt 
emotius amb la seva dona, la Teresa, dolça i delicada. En Fita va voler 
recordar una d’aquestes trobades amb un quadre espontani que va fer 
a en Joan, la Teresa i la seva filla. 

En Joan sempre tenia un sí per a tothom i és per això que anava tan 
enfeinat. A vegades venia a la fundació amb cara de cansament, ben 
esgotat, i vam quedar que en Jubert l’avisaria quan no fos necessària la 
seva presència.

En una de les reunions que es mantenien a casa, va sorgir la idea de 
fer la biografia d’en Fita, i en Joan en va assumir la responsabilitat. Es 
van passar hores i més hores escrivint i reescrivint. Repassaven textos, 
dates, fotografies, retalls de diari, catàlegs... El resultat va ser excel·lent. 
Un llibre biogràfic molt complet. Moltes gràcies, Joan, per la teva amistat 
i per la teva estima. 

Àngela Rodeja, Vídua de Domènec Fita - Fundació Fita
Vaig passar la major part de la meva vida acadèmica i professional a 
Barcelona, de manera que en els darrers anys no puc dir que hagi tingut 
un contacte molt fluid amb en Joan Domènech. No obstant això, sí que 
puc parlar d’un contacte anterior.

La primera vegada que vaig parlar amb ell va ser quan tenia setze 
anys i començava a preparar el meu treball de recerca. El feia sobre els 
anys de la transició i vaig decidir contactar amb ell perquè em donés 
un enfocament més “local”. Estem parlant de l’any 2007, quan la visió 
dels aspectes polítics d’aquell període es veien amb altres ulls: encara la 
transició i els seus líders eren considerats com a “modèlics”.

Ell em va recomanar un enfocament crític, perquè molts polítics que van 
agafar la bandera de la democràcia no ho van fer fins que van poder 
treure’n rèdits, i que el “quinqui”, el “bon lladre” romantitzat fins a l’extrem, 
no era més que això, un lladre. La democràcia que es va instaurar no va 
ser gràcies a elits polítiques convençudes sobtadament del nou sistema, 
sinó que la cultura democràtica va sorgir de les associacions veïnals, 
culturals, solidàries, etc...; perquè en aquestes associacions, votar no era 
un acte reivindicatiu, sinó que era una forma natural d’expressar-se .

El temps li va donar la raó. Grans figures de la transició han acabat 
defenestrades en caure del pedestal i el temps ha posat de manifest que 
les associacions han mantingut l’esperit cívic i el capital social a pobles 
com el nostre. El fet més curiós és que vaig anar al carrer Josep Galceran 
per un enfocament purament local i me’l va donar absolutament global. 
Suposo que ell pensava que tot allò que passa localment influeix a les 
societats de forma global, no al contrari.

Xavi Rodríguez Conde




